
«Централізоване сховище 
в Чорнобилі можемо 
відкрити у 2019 році»

Тривалий переговорний 
процес між  Україною 

і СШ А щодо ф інансуван
ня проекту з будівництва 
Централізованого схови
щ а відпрацьованого яд ер
ного палива нареш ті з а 
вершено.

Днями керівники НАЕК 
«Енергоатом» і урядової 
американської корпора
ції ОРІС підписали угоду 
про страхування політич
них ризиків на суму $250 
мільйонів, що повністю від
крило ш лях для американ
ських інвестицій. Чверть 
мільярда —  дуж е серйозна 
сума не тільки для У кра
їни, а й д л я  закордонних 
програм  ам ери кансько
го уряду . Ч ом у у В аш инг
тоні погодилися на такий  
крок? Які гаран тії надає 
у к р аїн ськ а  сторона і як і 
персп екти ви  відкриває 
підписана угода? Н а ці та 
інш і зап и тан н я  відповів 
у  Ваш ингтоні в ексклю 
зивном у ін тер в ’ю У крін
ф орм у  прези дент ДП 
Н А ЕК «Енергоатом» Ю рій 
Н Е Д А Ш К О В С Ь К И Й .

— Чи можете проко
ментувати, яких зусиль 
коштувало Україні отри
мати таку довіру ОРІС? 
Як довго тривав процес, 
і які гарантії українська 
сторона забезпечила ін
весторам?

—  П роект будівництва 
централізованого схови
щ а стартував щ е 2005 ро
ку. Тривалий час ця робота 
пробуксовувала. Контр
акт передбачав залучен
ня фінансування для ви
конання всіх робіт, але в 
2008 році глобальна криза 
призвела до банкрутства 
банку, який надавав ко
ш ти на цей проект, у  нього 
з ’явилися нові власники. 
Ми намагалися тривалий 
час забезпечити ф інан
сування через ам ерикан
ський Exim B ank, але він 
припинив надавати кошти 
на такі проекти. У 2015- 
му відбулася перш а зу 
стріч з B ank of America. 
Тоді з ’явилася ідея, що все 
буде зроблено під гарантії 
ОРІС.

Протягом трьох років 
тривала напруж ена робота 
з процедури due diligence 
«Енергоатому» (деталь
на незалеж на перевірка 
об’єкта інвестування. — 
Ред.). З ’ясовували обста
вини, як  працює компанія 
на енергетичному рин
ку  України, які відбува
тим уться зміни у  зв ’язку  
з набуттям  чинності зако

ну про нову модель ринку, 
що запрацю є з 2019 ро
ку. Це все враховувалося 
і, звичайно, потребувало 
гарантій  уряду. П ровели 
аудит проекту побудови 
сховищ а, а для гарантій 
ОРІС відбувся екологічний 
аудит і аудит цін.

У підсумку НАЕК ви
знали компанією з гарною 
кредитною історією. Це за 
безпечило рейтинг Аа2 для 
цієї угоди, тобто рейтинг 
облігацій, які було еміто
вано під залучення $250 
мільйонів. Це дуж е висо
кий рейтинг, якого не кож 
на держ ава мож е досягти. 
Це зменш ило ставку кре
дитування, а інвесторам з

американського фондово
го ринку дало гарантії, що 
вони протягом 20-річного 
періоду матимуть змогу не 
лиш е повернути свої ко
шти, а й стабільно отриму
вати  прибуток на куплені 
облігації.

—  Щ о означає для 
України підписана уго
да, крім гарантій за кре
дитом?

—  Це не тільки  д у 
ж е вигідний кред и т, не 
т ільки  повернення ОРІС 
в У країн у , це в ідкриває 
м ож ливість  дл я  п одаль
ш ої співпраці. Ми вж е 
починаємо обговорю ва
ти з B ank  of A m erica  но
ві н апрям и  співробітни
ц тва під інші проекти , з 
яки м и  готові ознайом ити 
й довести , що вони еко 
номічно еф екти вн і й мо
ж у т ь  гаран тувати  д у 
ж е  хорош ий відсоток для 
нас як  дл я  п ози ч альн и 
ка, а дл я  інвесторів н а
дати  надійну схем у в к л а 
дення їхн іх  кош тів. Д уж е 
важ ли во , що це кош ти 
ам ериканського  ф ондо
вого ринку. І це перш ий 
яд ерн и й  проект в У к р а
їні, яки й  ф ін ан су в ати 
м еться  не просто за  р а х у 
нок залу ч ен н я  к р ед и ту  в 
банківській  установі, а з 
ам ериканського ф ондо
вого ринку. Ц е знаково.

—  Скільки потріб
но часу для будівництва

централізованого схови
ща в Україні?

—  Роботи ведуть  уж е 
давно. Торік ми отрим али 
перш у партію  допом іж но
го обладнання. Її розм ит- 
нено, й за р а з  вона зб ер і
гається  на одній з наш их 
АЕС. У ж е розроблено й 
виготовлено перш і з р а з 
ки основного обладнання, 
і команда «Енергоатому» 
паралельно  працю є на з а 
водах H oltec In te rn a tio n a l 
у П іттсбурзі й Кемдені 
(СШ А) та бере участь  у 
заводських прийм альних 
випробуваннях. У д р у 
гій половині 2019 року ми 
повинні поставити перш і 
контейнери на м айданчик 
централізованого схови
ща.

До цього ми отримали л і 
цензії Держатомрегулю- 
вання на будівництво й 
експлуатацію централізо
ваного сховища, розпочали 
будівельні роботи торік. З а
вершено роботи в зоні від
чуження Чорнобильської 
АЕС біля смт Б уряк івка , 
зокрем а з верти кальн о
го планування, знято  ро
дю чий ш ар і розрівняно

пісок, що д уж е серй оз
но поліпш ило рад іац ійну 
обстановку. Я особисто 
пройш ов 5,5 км з дози 
метром, і рад іоактивний 
фон там  набагато м ен
ший, ніж  у Києві.

Розпочато  роботи й зі 
спорудж ення п ід ’їзної 
зал ізнично ї колії з а 
вдовж ки  5,5 км. Б ільш  як  
половину ц ієї колії вж е 
спорудж ено, і ф актично 
по всій довж ині зроблено 
відповідний насип. Тоб
то свою частину в У к р а ї
ні «Енергоатом» разом  із 
п ідрядним и орган ізац і
ям и планує заверш и ти  і 
ввести  перш ий пусковий 
комплекс в експлуатацію  
у другій  половині наступ
ного року.

— Коли торік у вересні 
H oltec In ternational в ід
крила завод з виробни
цтва малих модульних  
реакторів у Н ью -Джерсі, 
президент компанії Кріс 
Сінгх сказав, щ о розгля
дає можливість відкри
ти подібне підприємство 
в Україні.

—  H oltec In te rn a tio n a l, 
крім  виготовлення кон
тейнер ів  дл я  в ідпрацьо
ваного ядерного п ал и 
ва, розробник так  званих 
м алих  м одульних р е а к 
торів. Ц ей те х нологіч- 
ний кам пус, де ми п ер е
р ізал и  стр ічку  у вересні, 
призначено не лиш е для 
виробництва контейне

рів, а й дл я  м айбутньо
го виробництва корпусів 
цих реакторів. П р ези 
дент H oltec In te rn a tio n a l 
прогнозує д у ж е  великий  
попит на м алі м одуль
ні реактори . Зок рем а на 
Б ли зьк ом у  Сході у  ньо
го вж е  законтрактовано  
великі обсяги. І йому бу
де потрібен не один з а 
вод у  Кемдені, він п л а 
нує в ідкрити  щ е два так  
зван и х  логістичних цен 
три, тобто побудувати  щ е 
два таки х  заводи. Один, 
за  його словами, п лан у
ю ть розм істити  в Індії, а 
другий — в У країн і, бо 
він у ж е  три вали й  час р е 
ал ізу є  ту т  свої проекти. 
До речі, сховищ е № 2 на. 
ЧА ЕС т е ж  обладнує 
H oltec In te rn a tio n a l. Й о
м у  д у ж е  подобається 
працю вати  з у к р а їн ськ и 
ми інж енерам и, бо вони 
м аю ть високий техноло
гічний рівень, високий р і
вень обізнаності та ін ж е
нерної грамотності.

— Якщо говорити про 
часові перспективи, то 
коли цей завод може 
з ’явитися в Україні?

—  Це залеж ати м е від 
процедури  л іц ен зуван 
ня самого малого мо
дульного реактора SM R - 
160 потуж ністю  160 МВт, 
який  розробляє H oltec 
In te rn a tio n a l. Вони вж е 
розпочали  процес л іцен
зуван н я  в Канаді. П ози
тивні висновки к ан ад 
ського р егулятора дадуть 
їм  змогу розпочати  будів
ництво, за  їхніми п л ан а
ми, приблизно у  2023— 
2024 роках  дл я  Близького 
Сходу. Залеж н о  від к іль
кості зам овлень на ці р е 
актори  H oltec ви зн ач а
тим еться з подальш им  
спорудж енням  своїх ло
гістичних центрів в У кра
їні та Індії.

Ми д у ж е  зац ікави ли ся  
проектом  м алих м одуль
них реактор ів  і р о зр о 
бляєм о спільно з наш им 
Д е р ж а т о м р е г у л ю в а н н я  
та ки ївським  п р ед 
ставництвом  H oltec
In te rn a tio n a l план  за х о 
дів з пілотного проекту  
вп ровадж ен н я перш их 
м алих м одульних р еа к 
торів на Р івненській  АЕС 
зам ість  енергоблоків но
м ер  один і два з р еак то 
рам и  В В ЕР-440, як і до 
2030 року  відпрацю ю ть 
проектний  ресурс. Якщ о 
нова технологія успіш но 
піде й буде л іцензована, 
то вп ровадж ен н я нових 
реактор ів  як  зам інних 
потуж ностей  в У країн і 
буде д уж е п ерсп екти в
ним, а також , м ож ливо, 
д л я  вп ровадж ен н я на но
вих м айданчиках.

Ярослав ДОВГОПОЛ,
Укрінформ

Якщо нова технологія успішно піде 
й буде ліцензована, то впровадження 
нових малих модульних реакторів 
як замінних потужностей в Україні буде 
дуже перспективним.


